
همه مخالفان همکاری ایران و چین
ادامه از صفحه یک

اما به جز مخالفانی که منافع شان به سلطه امریکا گره خورده است، دو گروه 
دیگر نیز هستند که احتمالاً در شمار منتقدان برنامه اعلامی قرار گیرند:

2- طیفی از منتقدان داخلی برنامه همکاری اعلام شده و به طور کلی توسعه 
روابط با قدرت های غیر غربی، ش��امل نخبگان و برخی شبه روشنفکرانی 
هس��تند که به لحاظ بنیادین به غرب گرایش دارند و به طور کلی باور آنها 
بر این است که نظامی سلسله مراتبی بر جهان حکمفرماست و »توسعه« 
بدون حمایت »کدخدا« امکان پذیر نیست. در باور اینان »وابستگی« یک 
الزام نهادی در جهان سوم است و افراد چاره ای جز وابستگی به شرق و غرب 
ندارند و بر اساس پارادایم ذهنی خود هرگونه توسعه روابط با کشورهای شرقی 
چون روسیه و چین را در مسیر وابستگی تحلیل می کنند. با توجه به پارادایم 
نقش بسته بر اذهان اینان، توسعه بدون وابستگی به غرب و یا شرق امکان 
پذیر نیست و از آنجایی که غرب چه به لحاظ فناوری و چه به لحاظ قدرت 
علمی و سیاسی فعلًا بر شرق تفوق دارد، بر شرق مرجح است. بر این اساس 
است که طیفی از اینان در طی سال های گذشته به هر بهانه ای تلاش کرده اند 
جمهوری اسلامی ایران را متهم به وابسته شدن به شرق و روسیه کنند و با 
شعارهای مضحکی چون »مرگ بر روسیه« و »مرگ بر چین«، سعی نموده اند 

شعار »مرگ بر امریکا« را به حاشیه ببرند. 
مش��کل طیف وس��یعی از این گروه از نخبگان -که متاس��فانه در برخی 
مسئولیت های حساس اجرایی نیز رشحاتی از گرایش به چنین دیدگاهی 
وجود دارد- همان اس��ت که 40 س��ال پیش امام راحل عظیم الشأن آن را 
پیش بینی نمود: »ما از ش��رّ رضاخان و محمدرضا خلاص ش��دیم، لکن از 
شر تربیت یافتگان غرب و شرق به این زودی ها نجات نخواهیم یافت. اینان 
برپادارندگان سلطه ابرقدرت ها هستند و سر سپردگانی می باشند که با هیچ 

منطقی خلع سلاح نمی شوند.«
3- اما آخرین دسته از کسانی که در فضای رسانه ای و تحلیل پرسش ها و ابهاماتی 
درباره »برنامه همکاری ایران و چین« مطرح کردند، افراد دلسوزی هستند که 
س��ودمند بودن توس��عه روابط اقتصادی و راهبردی با کش��ورهای دوست و 
غیرمتخاصم را درک کرده و ترجیح شرق بر غرب را با وابستگی اشتباه نمی گیرند. 
اما به دلایلی چون نوبودن موضوع و عدم اطلاع رسانی شفاف نسبت به ابعاد این 
برنامه، وجود ابهامات در خور اصلاح در مفاد برنامه و برخی انتقادات به پیشینه 
عملکرد برخی شرکت های چینی در کشور و... انتقادات و پرسش هایی را مطرح 
کرده اند که بعضا شایسته بررسی و مداقه است. طبیعی است که بررسی فنی و 
دقیق این برنامه و توافقات دوجانبه پیرامون آن نیازمند فضایی کارشناسی و به 
دور از هیاهوی رسانه ای است و با توجه به بلندمدت و راهبردی بودن این برنامه، 
ضروری است که در فضای نخبگانی و افکار عمومی کشور، شفاف سازی های لازم 

صورت گرفته و به ابهامات پاسخ منطقی و متقن داده شود.
روشن است که تجربه تلخ فضاسازی کاذب برای تحمیل برجام که به تصویب 
20دقیقه ای آن در صحن علنی مجلس انجامید و اکنون تبعات این »خسارت 
محض« گریبانگیر کشور شده است، در هیچ توافق خارجی ای با هیچ جای 
دنیا نباید تکرار ش��ود. اما فضای نقد و تحلیل برنامه باید در بستری قانونی 
و به دور از فشار سیاسی کاخ س��فید و پادوهای رسانه ای شان و یا جنجال 
آفرینی دگم اندیشانی که تنها راه نجات کشور را تسلیم محض به نظام سلطه 
می دانند، این مهم صورت پذیرد. انتظار می رود که هم نهادهای مسئول در 
مورد مفاد و ابعاد پیوستار این برنامه شفاف سازی بیشتری نمایند و مسیر 
پیش روی بررسی و تصویب آن را روشن سازند. در مقابل نخبگان دلسوز نیز با 
درک اهمیت این برنامه در آتیه کشور و بلکه جهان، پیشنهادهایی در تقویت و 

انطباق هرچه بیشتر آن با منافع ملی جمهوری اسلامی ایران ارائه دهند.

عضو حقوقدان شوراي نگهبان:

کار شورای نگهبان نظارت بر آرای عمومی به عنوان حق الناس است

   نظارتي که صرفاً
 به معناي نگاه کردن نيست

آیت الله سیدمحمدرضا مدرسی یزدی از فقهای 
ش��ورای نگهبان  در گفت وگو ب��ا خبرگزاري 
صدا و سیما در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
با توجه ب��ه مباحث مطرح ش��ده پیرامون نوع 
نظارت ش��ورای نگهبان بر انتخاب��ات، ادله و 
اس��تنادات قانونی نظارت اس��تصوابی را بیان 
کنید، گفت: لازم است ابتدا نظارت استطلاعی 
و بعد نظارت استصوابی را معنا کنیم تا معلوم 
شود تفاوت این دو چیست. استطلاعی، یعنی 
مطلع شدن مثل ناظری که از دور مطلع شود؛ 
این ناظر باید نگاه کند و فقط خبر داشته باشد 
و هیچ اثری هم بر آن مترتب نباشد و فقط در 
حد یک نصیحت کننده عم��ل کند، مثل بقیه 
نصیحت کنندگان؛ آیا مراد نویسندگان قانون 
اساس��ی این معنا از نظارت بوده اس��ت؟!   بند 
۹ اصل ۱۱0 قانون اساس��ی تصری��ح دارد که 
صلاحیت نامزد های رئیس جمه��وری باید به 
تأیید شورای نگهبان برسد، اینجا تأیید شورای 
نگهبان چه معنایی دارد؟ یعنی شورای نگهبان 
فقط ناظر باشد و نگاه کند! در حالی که در ادامه 
همین بند آمده و نص قانون اساسی است، در 
دوره ای که شورای نگهبان نیست باید قبل از 
انتخاب شدن به تأیید رهبری برسد.   در دوره 
اول ریاست جمهوری که شورای نگهبان شکل 
نگرفته بود، نامزد های ریاس��ت جمهوری باید 

به تأیید رهبری می رسید و پس از آن در بقیه 
دوره ها باید به تأیید شورای نگهبان برسد؛ لذا 

لفظ تأیید را چگونه می شود معنا کرد؟
   نظارت بر انتخابات

 باید با تأیيد توأم باشد
عضو فقهای ش��ورای نگهبان با بیان اینکه در 
قضیه نظ��ارت ب��ر انتخابات مجلس ش��ورای 
اس��لامی هم به همین منوال اس��ت، گفت: با 
توجه به وظایف ش��ورای نگهبان که در قانون 
اساسی آمده است و نظارت بر انتخابات مجلس 
شورای اس��لامی، ریاس��ت جمهوری، مجلس 
خبرگان رهبری و همه پرس��ی قانون اساسی، 
آیا همه وظایف این شورا محدود به نگاه کردن 
است؟ معلوم اس��ت که چنین چیزی نیست و 
نظارت باید با تأیید باش��د، ب��دون تأیید اثری 
بر آن مترتب نیس��ت؛ مجلس شورای اسلامی 
هم همین را متوجه شده و در قانون انتخابات 
به صراح��ت نظارت اس��تصوابی آمده اس��ت.
وی گفت: در قوانین، بعض��ی جا ها نص واضح 
است، بعضی جا ها نیز چنین ظهور دارد که نوع 
نظارت، استصوابی اس��ت، همچنین بر حسب 
آنچه اعضای شورای نگهبان و مجلس شورای 
اس��لامی اس��تنباط کرده و قان��ون عادی هم 
درباره انتخابات مجلس صراحت دارد، نظارت 
اس��تصوابی اس��ت، بنابراین اینکه نوع نظارت 
شورای نگهبان، اس��تصوابی است، هیچ جای 
مناقشه وجود ندارد و غیر از آن، اصلًا امر لغوی 

می شود، پس شبهه امر بی جایی است.
آیت الله مدرسی یزدی در پاسخ به این سؤال که 
چرا صلاحیت برخی از داوطلبان در دوره های 
پیشین تأیید و در دوره های بعدی تأیید نشده؛ 
این مسئله ش��بهاتی ایجاد کرده است، گفت: 
انسان ها در دنیا متغیرند و همچنین اطلاعات 
انسان ها ممکن است فرق کند، موقعی ممکن 
است اطلاعاتی که به ش��ورای نگهبان رسیده 
اس��ت با دوره قبل فرق کن��د؛ موقعی بوده که 
بله به شورای نگهبان رسیده هیچ بار منفی هم 
نداشته بلکه چه بس��ا بار های مثبت زیادی هم 
داشته است؛ لذا اعضای شورای نگهبان هم بر 
اساس قانون، صلاحیت فرد را طبق گزارش ها 

بررسی می کنند.   
در دوره بعدی یا حت��ی در همان دوره، قبل از 
اینکه به مرحله نهایی برس��د )قبل از تصویب 
اعتبارنامه( در فرصتی که هست، احتمال دارد 
از منابعی مانند وزارت اطلاعات، اطلاعات سپاه، 
دس��تگاه قضایی و نیروی انتظام��ی و جا هایی 
دیگر که معتبر اس��ت، اطلاع��ات جدیدی به 
دست بیاید، لذا شورای نگهبان می تواند نظرش 

را تغییر دهد.
عضو فقهای شورای نگهبان خاطرنشان کرد: از 
اول تاریخ بشریت تا حالا موارد بسیاری بوده که 
شخصی مدتی بر صراط مستقیم بوده و حداقل 
به حسب ظاهر، گاهی هم بر حسب واقع چنین 
عمل کرده اس��ت، اما می دانیم در تاریخ اسلام 

کس��انی کنار رس��ول الله )ص( بودند و به نفع 
اس��لام مبارزه کردن��د، ولی بعضی های ش��ان 
از  صراط مس��تقیم برگش��تند؛ پس این دلیل 
نمی شود که فردی در صراط مس��تقیم بود تا 
همیش��ه چنین بماند، درخص��وص برخی از 
افرادی که مس��ئولیت دارند هم چنین است، 
قبل از اینکه تمکنی پیدا کنند، قدرتی داشته 
باشند و موقعیتی پیدا کنند بین مردم و با مردم 
بودند، ملتزم به قوانین و موازین شرعی بودند، 
اما متأس��فانه بعد از اینکه به موقعیت و مقامی 
دس��ت پیدا کردند و مخصوصاً ش��یاطینی که 
وجود دارند در این زمینه ش��روع می کنند به 
وسوس��ه کردن افراد و چه بس��ا بعضی از افراد 
در دام آنها گرفتار بشوند و شورای نگهبان هم 
که مطلع می ش��ود طبق حالت فعلی به تعبیر 
حضرت امام)ره( که می��زان حالت فعلی افراد 
است، طبق آن عمل می کند و حتی عکس آن 
هم ممکن است اتفاق بیفتد که یک اطلاعات 
منفی در مورد کس��ی بوده ولو اینکه اعتماد را 
جلب کرده، تلاش هم ش��ده، ولی اتفاقاً معلوم 
شده اشتباه شده، شورای نگهبان در اینجا هیچ 

ابایی ندارد نظرش را اصلاح کند.
   ش�وراي نگهبان حاف�ظ جمهوریت و 

اسلاميت نظام
آیت الله مدرسی یزدی در پاسخ به این سؤال که 
آیا موردی بوده که محرز ش��ده باشد اطلاعات 
غلط بوده و در دوره بعدی داوطلب تأیید شود، 
گفت: بعید نیس��ت چنین اتفاقی افتاده باشد، 
حضور ذهن ن��دارم، ولی ن��ادراً چنین اتفاقی 
افتاده است؛ مثلًا مواردی بوده که خود نماینده 
آمده دفاع کرده، توضیح داده و شواهدی آورده 

که باعث شده نظر شورا اصلاح شود.
عضو فقهای شورای نگهبان با بیان اینکه نظام 
جمهوری اسلامی چنانکه از اسمش پیداست 
از جمهوریت و اس��لامیت تشکیل شده است، 
گفت: شورای نگهبان نقش بس��یار مهمی در 
حفظ این دو عنوان )اس��لامیت و جمهوریت( 
دارد، اگر می خواهیم اسلامیت نظام حفظ شود، 
از مسیر شورای نگهبان و قانون اساسی هم به 
این امر تصریح دارد؛ لذا بدون شورای نگهبان 
اصلًا مجلس شورای اس��لامی اعتباری ندارد. 
 اصل چهارم قانون اساسی، صراحت دارد همه 
قوانین و مقررات، آیین نامه ها، دستورالعمل ها 
باید بر طبق اسلام باش��د و مخالفتی با اسلام 
نداشته باشد و مرجع تشخیص آن هم فقهای 
شورای نگهبان هستند؛ البته در مورد حفاظت 
از قانون اساس��ی به عنوان میثاق ملی، فقهای 
شورای نگهبان به اضافه برادران حقوقدان انجام 

وظیفه می کنند.
   نظارت استصوابي، ضامن آراي مردم

آی��ت الله مدرس��ی یزدی گف��ت: درخصوص 
جمهوریت نظام هم ش��ما ملاحظ��ه بفرمایید 
انتخابات مجلس ش��ورای اس��لامی که مظهر 
حضور م��ردم در صحنه اداره اجتماع اس��ت، 
انتخابات مجلس خب��رگان رهبری که مظهر 
حضور مردم در حاکمیت اعلی است، رجوع به 
همه پرسی یعنی آرای عمومی، همه اینها نیاز 
به نظارت دارد تا آرای مردم به عنوان حق الناس 
رعایت ش��ود که بر اس��اس قانون اساسی این 
وظیفه، بر عهده شورای نگهبان قرار داده شده 
است. وی افزود: نهادی که آرای مردم را حفظ 
می کند و مردم به آن اعتماد و اطمینان دارند 
و در این 40 سال هم نشان داده بهترین امین و 

نگهبان بوده، شورای نگهبان است.

ژه
وی

 اصلاًماهماصلاحطلبنیستیم! 
اصلاح طلبان اصلاح طلب بودن روحانی را رد کردند، دولت 
او را غی��ر اصلاح طلب نامیدن��د، برخی از میان خودش��ان 
را اصلاح طلب بدلی نامیدن��د و ... فقط ب��رای آنکه بگویند 
ناکارآمدی دولت روحانی تقصیر ما نیس��ت. حالا این روند 
انکار اصلاح طلب بودن دیگران برای فرار از مسئولیت پذیری 
به جایی رس��یده که علی تاجرنیا، محکوم امنیتی فتنه 88 
حتی اصلاح طلبی فراکسیون امید مجلس را هم رد می کند! 
او در مصاحبه ای با روزنامه آرمان، علاوه بر رد اصلاح طلبی 
فراکسیون امید، تأیید صلاحیت شدگان انتخابات را احزاب 
اهل تعامل نامید: »زمانی که تیپ های پیش رو در انتخابات 
مجلس تأیید صلاحیت نش��دند و احزاب اه��ل تعامل فقط 
توانستند تأیید شوند، جهت گیری ها به نفع حضور در عرصه 
قدرت است. در ادامه این روند باعث شده که جریان هر روز 
بیشتر از سرمایه اجتماعی خود فاصله بگیرد و در انتخابات 
ریاست جمهوری از فردی مانند حسن روحانی حمایت کند. 
یا در انتخابات مجلس از نمایندگانی حمایت کرده که عمدتاً 
نه اصلاح طلب بودند و نه تفکر اصلاح طلبی داش��تند ولی از 
س��رناچاری و برای اینکه در قدرت س��همی داشته باشد از 
آنها حمایت کرده. فراکس��یون امیدی تشکیل داده که این 
فراکسیون الزاماً معدل خاص اصلاح طلبی نداشته و طبیعتاً 
چنین فراکس��یونی قادر نخواهد بود اهداف اصلاح طلبی را 

پیش ببرد«.
لیست امید برای انتخابات مجلس دهم با نظر شورای عالی 
سیاستگذاری اصلاح طلبان بسته شد و تک تک افراد لیست 
از فیلتر این شورا گذش��تند، اما ناکارآمدی فراکسیون امید 
که عیان ش��د، اصلاح طلبان س��عی کردند به جای پذیرش 

مسئولیت، نسبت خود با آن را تکذیب کنند!
چندی پیش صادق زیباکلام، فعال سیاس��ی اصلاح طلب با 
نقد رفتار همقطاران خود گفته بود: »انتخابات دوم اس��فند 

۹8 نقطه پایان رسمی اصلاح طلبان بود. نه  به  واسطه آن که 
بخش قابل توجهی از نامزدهای اصلاح طلب تأیید صلاحیت 
نشدند بلکه بیشتر به  واس��طه آنکه حتی اگر نامزدهای این 
جریان تأیید صلاحیت هم ش��ده بودند، آنان بخت و اقبالی 
در آن انتخابات نداشتند. مشکل اصلی اصلاح طلبان آن بود 
که بیش از دو س��ال  می شد بدنه اجتماعی ش��ان را از دست 
داده بودند، اما نمی خواس��تند این واقعی��ت تلخ را بپذیرند. 
افول جریان اصلاح طل��ب از بعد از مجلس دهم و تش��کیل 
فراکسیون امید آغاز شد. انتخابات 2۹ اردیبهشت ۹۶ و نحوه 
عملکرد آقای روحانی در دولت دومش، روند فروپاشی جریان 

اصلاحات را سرعت بخشید«. 
اگر قرار باش��د خواص اصلاح طلبان، ه��ر ناکارآمدی که از 
فرد یا نهاد دس��ت اصلاح طلبان دیدند، به انکار نسبت خود 
با آن بپردازن��د، کم کم باید خود را هم ان��کار کنند. مثلًا در 
مورد همین علی تاجرنیا که تلاش می کند برای عملکرد بد 
فراکسیون امید توجیه بتراشد، این سؤال وجود دارد که خود 
شما نماینده مجلس ششم بودید و چنان عمل کردید که تا 
سه دوره بعد، اصلاح طلبان در مجلس در اقلیت بودند. آیا شما 

هم اصلاح طلب نبودید؟


 ازاینترنشنالبعیدنبود
اماماهممقصریم!

روزنام��ه اعتماد به مدیرمس��ئولی الی��اس حضرتی، گرچه 
خواسته با انتشار یادداشتی، عملکرد شبکه تلویزیونی ایران 
اینترنشنال را در پخش همایش منافقین را تقبیح کند، اما 
عملًا مسیر برعکس پیموده است. این روزنامه در یادداشتی 
به قلم طیبه سیاوش��ی، نماینده دور دهم مجلس که برای 
انتخابات دور یازدهم رد صلاحیت ش��د، نوشته: »فراموش 
نکنیم که از چنین شبکه اي که س��رمایه دار تبعه عربستان 
سعودي آن را شارژ مالي  مي کند، هیچ بعید نبود که دست به 

چنین اقدامي بزند اما به هر حال شهروندان توقع داشتند این 
سازمان که به هر حال تروریستي محسوب مي شود- هرچند 
با تلاش هاي برخي کش��ورها، اخیراً از لیست سازمان هاي 
تروریس��تي خارج شده- و از نظر مردم بس��یار منفور است، 
برخلاف خواست این ش��بکه تلویزیوني، به آن شکل مورد 

توجه و تمرکز رسانه اي واقع نشود.«
آیا واقعاً انتظار مردم از ایران اینترنشنال مخالفت با  منافقین 
و عدم پوشش رسانه ای همایش آنان بود؟! اگر اینگونه باشد، 
این نشان می دهد امثال همین طیبه سیاوشی ها که تریبون 
مجلس را زمان حمله تروریستی به رژه اهواز در دست داشتند 
و امثال همین روزنامه اعتماد ک��ه به عنوان باید خیانت ها و 
خباثت های اینترنش��نال را به مردم می گفتن��د، کم کاری 
کرده اند. وگرنه رس��انه ای که زمان حمله تروریستی به رژه 
اهواز، تریبون مستقیم تروریست ها شده بود یا رسانه ای که 
هر سال همایش منافقین را پوش��ش می دهد یا رسانه ای از 
پول کثیف سعودی تغذیه می کند، چرا پوشش خبری اش از 
همایش منافقین در سال جدید باید دور از انتظار مردم باشد؟! 
اصلًا چطور س��ال های قبل چنین موجی علیه اینترنشنال 
نبود؟ از سویی، آیا فقط حمایت از منافقین ایراد دارد و مثلًا 
تریبون دادن به الاحوازیه و پول گرفتن از سعودی ها نیاز به 
اعتراض نداشت؟ اعتراض الان به این شبکه، مثل این است 
که ناگاه به کسی که قاتل پدر و مادر و خانواده ماست، تذکر 
بدهیم که چرا به ما فحش می دهد! و اعتراض به همین یک 
عملکرد مثل این است که یک خوک خیس را به خانه بیاوریم، 

بعد بگوییم چرا خاکی شده و خاک کثیف است!
اعتماد البته یادداشتش را با تیتر »بازسازي اعتماد عمومي« 
منتش��ر کرده تا در نهایت بگوید مقصر خود ایران است که 
نتوانسته مخاطب جذب کند. یعنی گفتن از خیانت منافقین 
و خباثت اینترنش��نال صرفاً بهانه بوده تا باز زخمی بر پیکر 

خودی ها بزنند. 

توصيه یک نماینده مجلس:
دولتمردان از دفاع متعصبانه 

از برجام دست بردارند
در ش�رایط فعل�ی بهت�ر اس�ت ک�ه دولتم�ردان از دف�اع 
متعصبان�ه از برج�ام دس�ت بردارن�د و از اتاق ه�ای بس�ته 
خ�ود بي�رون بياین�د و ب�ا م�ردم ارتب�اط برق�رار کنن�د.
علیرضا نظری در گفت وگو با مهر، با اش��اره به اینکه »برجام« نتیجه ای 
به همراه نداشت، گفت: پنج س��ال از تولد ناقص برجام می گذرد و هنوز 
خالقان و صحنه گردانان آن از برجام به عنوان فتح الفتوح و معجزه قرن 
یاد می کنند. وی بیان کرد: قرار بود با برجام هم صنعت هسته ای جمهوری 
اسلامی حفظ شود و هم تحریم ها برطرف و اقتصاد کشور شکوفا شود و 
همچنین طبق وعده دولتمردان قرار بود که قیمت دلار از 3 هزار و ۶00 
تومان به هزار تومان تبدیل شود و چنان رونقی در کشور ایجاد شود که دیگر 

کسی به یارانه نیاز نداشته باشد.
نماینده مردم خمین در مجلس شورای اس��لامی تصریح کرد: دولت در 
برجام برای جلب رضایت کدخدا تلاش و کشور را به موافقان و مخالفان 
برجام تقسیم کرد و جوانان مؤمن و انقلابی را به افراطی گری و تندروی 
متهم کرد و ملت را از هیمنه دشمن ترس��اند که اگر دشمن اراده کند، با 
یک بمب می تواند تمام توان دفاعی ما را نابود کند. نظری با اشاره به اینکه 
دولت با تکرار این صحبت ها تلاش کرد تا ملت را وادار به پذیرش مذاکره 
با امریکا کند، گفت: پس از گذشت پنج سال، نتیجه برجام، برچیده شدن 
سانتریفیوژها، اکسیدکردن 400 کیلو اورانیوم 20 درصد، خارج کردن 
اورانیوم های 3/۵ تا ۵ درصد از کشور برای همیشه، تعطیل کردن تحقیقات 
هسته ای، نابود کردن قلب رآکتور هسته ای اراک، باز کردن پای بازرسان 
هسته ای یعنی همان جاسوسان هسته ای به تمام مراکز حساس کشور و 
در یک جمله نابود کردن محصول تلاش های ۱3 ساله دانشمندان هسته ای 
بود. وی با بیان اینکه نتیجه برجام در عرصه اقتصادی هم قفل شدن اقتصاد 
کشور، تورم افسارگسیخته، رکود و تعطیلی بسیاری از مراکز تولیدی کشور 
بود، اظهارداشت: بیکاری فزاینده، بس��ته شدن تمام مسیرهای تجاری 
کشور، شناخته شدن تمام ش��رکای تجاری ایران اعم از افراد، شرکت ها 
و کشورها و اعمال تحریم های شدید علیه آنان از سوی دشمنان، تسلط 
جاسوسان غربی بر صنایع نفتی، بانکی و اقتصادی کشور و معطل گذاشتن 
تمام ظرفیت های داخلی و منطقه ای کشور از دیگر نتایج انعقاد قرارداد 
برجام بود. وی تأکید کرد: شکست برجام ناشی از مکر و حیله شیطان بزرگ 
و ساده انگاری و خوش بینی های بیش از حد دولت بود، چرا که دشمنان 
به دنبال انقلاب زدایی و نرمال س��ازی انقلاب اسلامی بودند و در مقابل، 

دولتمردان به دنبال اعتمادسازی و طرح دوستی با آنان بودند.
نماینده مردم خمین در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: رئیس جمهور 
باید قبول کند که راه اشتباهی را انتخاب کرد و موجب خسارت های بزرگ 
و هزینه های فراوانی برای ملت شد و روحانی باید بداند که اگر امروز به درِ 
بسته برخورد کرده اند، راه آن دفاع کورکورانه و متعصبانه از برجام و توجیه 
خطاهای هفت سال گذشته نیست. نظری بیان کرد: دولت باید شجاعانه 
و صادقانه به خطاها و اشتباهات گذشته خود اعتراف و از ملت بزرگ ایران 
عذرخواهی کند و اگر آنان با صداقت به خطاهای خود اعتراف کنند و در 
صدد اصلاحات مشکلات کشور باشند، قطعاً مردم این موضوع را می پذیرند. 
وی تأکید کرد: دولت برای حل مشکلات کشور باید به ظرفیت های درونی 
اعم از ظرفیت نیروی انسانی و منابع کشور توجه کند و اجرای 24 محور 
اقتصاد مقاومتی را در دستور کار خود قرار دهد. نماینده مردم خمین در 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت باید به جوانان مؤمن جهادی و 
انقلابی اعتماد کند و بداند که گره های بزرگ این انقلاب به دستِ جوانان 
قابل حل است، تصریح کرد: لازم اس��ت در این شرایط دولت مشاوران و 
اطرافیان خود را که با مشاوره های غلط کشور را به خسارت بزرگ مبتلا 
کرده اند، جابه جا کند و بداند که فرصت زیادی برای جبران باقی نمانده 
است و آنان باید از اتاق های بسته خود بیرون بیایند و با مردم ارتباط برقرار 

کنند تا شاید این کار باعث نجات کشور از مشکلات شود.

  گزارش

روحانی: براي حل مشکلات
 به توانمندی های داخلي اتکا می کنیم

رئيس جمهور با بي�ان اینکه دول�ت از ارائه پيش�نهادها و راه حل های 
دلسوزان نظام و کشور در مقابله با ش�رایط سخت اقتصادی استقبال 
می کند، گفت: مهم این اس�ت ک�ه به رغم موانع و مش�کلات پيچيده 
و خاص اقتصادی، کش�ور توانایی گذر از این ش�رایط دش�وار را دارد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری ، دکتر روحانی روز گذشته 
در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت با اشاره به شرایط سخت ناشی از 
جنگ اقتصادی، تحریم ها و فشارهای حداکثری امریکا و نیز محدودیت های 
غیر قابل اجتناب شیوع کرونا در کشور، تصریح کرد: دولت مطمئناً با نگرشی 
واقع بینانه به شرایط س��خت کنونی و در عین حال با اتکا به توانمندی های 
داخلی و راه حل های عملیاتی و عینی به دور از شعارهای تخیلی، برای حل 

مشکلات کشور تلاش می کند.
رئیس جمهور تأکید کرد: تعیین راه حل ها نباید برگرفته از نگاه رؤیایی و فارغ 
از حقایق اقتصادی کشور و یا نگرش های ناامید کننده و بدبینانه نسبت به 
توانایی ها و ظرفیت های کشور باش��د. وی گفت: با بهره گیری از تجربه های 
گران سنگ سال ها مقابله با تحمیل شرایط سخت اقتصادی ، با همراهی مردم، 
فعالان و کارشناسان اقتصادی و همکاری سایر قوای کشور، از این شرایط با 
سرافرازی عبور خواهیم کرد. روحانی با بیان اینکه دولت از ارائه پیشنهادها و 
راه حل های دلسوزان نظام و کشور در این راستا استقبال می کند، افزود: مهم 
این است که به رغم موانع و مشکلات پیچیده و خاص اقتصادی، کشور توانایی 
گذر از این شرایط دشوار را دارد. رئیس جمهور با بیان اینکه تسهیل در ورود 
و خروج کالا در گمرکات کش��ور از اولویت های مهم دولت در حوزه تجارت 
است، گفت: ترخیص کالا در کوتاه ترین زمان همراه با شفافیت و اجرای دقیق 
دستورالعمل ها از سوی دستگاه های مرتبط برای رونق بخشیدن به تولید و 
تأمین مواد اولیه و کالاهای اساسی، تصمیم جدی دولت تدبیر و امید است 
که باید با دقت دنبال شود. روحانی با اش��اره به پیشرفت هایی که در زمینه 
ثبت اطلاعات، نحوه ترخیص و تسریع در به حداقل رساندن زمان ترخیص 
کالاها، حاصل شده است، افزود: با توجه به موجودی فراوان کالا در گمرکات 
کشور، سرعت بخشیدن به ترخیص کالاهای اولویت دار برای جریان تولید 
حائز اهمیت است.رئیس جمهوری اظهار داش��ت: وزارت صنعت، معدن و 
تجارت برای تأمین نیازهای بخش تولید کش��ور با تعیین اولویت ترخیص 
کالا در هماهنگی با وزارت امور اقتصادی و دارائی و بانک مرکزی بر اس��اس 
دستورالعمل ابلاغی برای تسریع در ترخیص کالاهای اولویت دار برنامه ریزی 
و اقدام کند.روحانی تصریح کرد: سامانه تجارت کشور باید به طور هوشمند و 
به هنگام، اطلاعات دقیق در زمینه موجودی کالاهای ضروری و نیازهای اولیه 
تولید را ثبت و ارائه کند تا بر اساس آن بتوانیم برای تولید و رونق کسب و کار 
کشور برنامه ریزی کنیم. در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت، عبدالناصر 
همتی، رئیس کل بانک مرکزی گزارشی از وضعیت بازار ارز و برنامه های در 
دست اجرای این بانک برای س��امان دهی بازار ارز ارائه کرد و اعضای ستاد 
اقتصادی نیز بر پیگیری جدی و دقیق دستورالعمل تدوین شده برای تنظیم 

بازار ارز تأکید کردند.

 دبير قرارگاه محروميت زدایی سپاه:
رمز موفقیت سپاه در کنار مردم بودن است

دبير قرارگاه محروميت زدایی س�پاه ، خدمت به م�ردم را از مهم ترین 
رسالت های سپاه عنوان کرد و گفت: در موج اول کرونا به همت سپاه و 
سایر نهاد ها بيش از  ۱۰ ميليون بسته معيشتی در سراسر کشور توزیع شد.

به گزارش سپاه نیوز، سردار سرتیپ دوم پاسدار ضیاءالدین حزنی در مراسم 
بهره برداری از واحد های مس��کونی اهدایی به مدد جویان کمیته امداد در 
روستای مارنگاز سنقر و کلیایی ، گفت: طی چند سال گذشته 3۶ هزار و ۶8۷ 
پروژه عمرانی و غیر عمرانی را سپاه در استان کرمانشاه به بهره برداری رسانده 
و سپاه نبی اکرم )ص( اقدامات ارزشمندی در حوزه محرومیت زدایی انجام 
داده است. وی افزود: انجام طرح های محرومیت زدایی در استان کرمانشاه با 
اولویت پروژه های آب و اشتغال همچنان ادامه دارد و ما از این طرح ها به صورت 

ویژه حمایت می کنیم.
سردار حزنی مهم ترین مأموریت سپاه را دفاع از اقتدار و امنیت کشور دانست 
و گفت: در کنار تأمین امنیت، خدمت به مردم در راستای کمک به دولت و با 
هدف محرومیت زدایی از رسالت های سپاه است. دبیر قرارگاه محرومیت زدایی 
سپاه اظهار داش��ت: در موج اول کرونا به همت سپاه و سایر نهاد ها همچون 
بنیاد مستضعفان و ستاد اجرایی فرمان امام)ره(  بیش از  ۱0 میلیون بسته 
معیشتی در سراسر کشور توزیع شد. وی با تأکید بر اینکه در موج دوم کرونا 
هم با تمام توان به مردم خدمت می کنیم و همه آشپزخانه ها و نانوایی های 
سپاه در خدمت اصناف و خیران خواهد بود، گفت: توزیع سبد های معیشتی 
میان اقشار آسیب پذیر همچنان در دستور کار سپاه قرار دارد. سردار حزنی 
در پایان تصریح کرد: وقتی همه نهاد ها در کنار هم متحد باشند می توان بر 

مشکلات غلبه کرد.

یک نماینده تأکيد کرد
حضور امریکا در عراق عمر گروه های 

تروریستی را طولانی می کند
عقب نش�ينی کام�ل نيروه�ای امریکای�ی از ع�راق خواس�ته هم�ه 
اقش�ار مل�ت ع�راق اس�ت، چراک�ه وج�ود نيروه�ای امریکای�ی 
در ع�راق عم�ر گروه ه�ای تروریس�تی را طولان�ی می کن�د.

جبار کوچکی نژاد،  نماینده مردم رشت درمجلس در گفت وگو با خبرگزاری 
خانه ملت، با اشاره به دور دوم مذاکرات استراتژیک میان بغداد و واشنگتن 
گفت: به نظر من گفت وگوهای راهبردی میان عراق و امریکا به توافقی ختم 
نمی شود، اما بحث خروج نظامیان از عراق را که یک خواسته مردمی است، 
به تأخیر می اندازد. وي با بیان اینکه عقب نشینی کامل نیروهای امریکایی از 
عراق خواسته همه اقشار ملت عراق است، تأکید کرد:  وجود نیروهای امریکایی 
در عراق عمر گروه های تروریستی را طولانی می کند زیرا این امریکا است که 
بزرگ ترین حامی این گروه ها به شمار می رود. نماینده مردم رشت در مجلس با 
تأکید براینکه امریکا کمکی به امنیت عراق نمی کند، مطرح کرد: امریکا نه تنها 
کمکی به امنیت عراق نمی کند بلکه با زیرپا گذاشتن حقوق و  حاکمیت ملی 
عراق در مسائل امنیتی و سیاسی این کشور هم مداخله می کند. این نماینده 
مردم در مجلس دهم و یازدهم با بیان اینکه امریکایی ها سیاست »چماق و 
هویج« را در گفت وگوهای خود با عراق در پیش گرفته اند، اظهار کرد: عراقی ها 
مشکل امنیتی ندارند ولی امریکایی ها تلاش می کنند، به آنان  القا کنند که 
در آینده نزدیک مشکل امنیتی پیدا خواهید کرد. امریکایی ها با تهدیدآمیز 
نشان دادن ش��رایط آینده،القا می کنند که عراق به نیروهای امریکایی نیاز 
دارد. کوچکی نژاد با اشاره به تلاش امریکا برای انحلال حشد الشعبی،تأکید 
کرد:نیروهای حشد الشعبی برای دفاع از مردم عراق فداکاری کرده و جان 
داده اند. تصویر کشتار ، ویرانی و غارت امریکایی ها تا امروز و جنایات تروریسم 
داعش که به نیابت از امریکا  به جان مردم عراق و منطقه افتاد و هزاران تن از 
عراقی ها را به قتل رساند،در یادها  ثبت  شده است. وی با اشاره به مراسم باشکوه 
تشییع حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس،مطرح کرد: مراسم تشییع 
حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس بر اوضاع سیاسی و  پارلمان عراق 
تأثیر زیادی داشت، بعد از چند روز از حادثه و تشییع بزرگ در عراق، پارلمان 
تصمیم به خروج نیروهای خارجی و پایگاه های خارجی از عراق گرفت  و اکثر 

احزاب سیاسی با این طرح همراهی کرده اند.
نماینده مردم رشت در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه حضور نظامی 
امریکا در عراق و منطقه با ژست فریبکارانه مبارزه با تروریسم و داعش دیگر 
رنگ باخته است،تصریح کرد:  امنیت و آرامش عراق در گرو خروج نیروهای 
امریکایی از عراق است،عراق از سه مرحله اشغال، داعش و ناامنی عبور کرده و 

جمهوری اسلامی در این سه مرحله نقش روشن و مؤثری داشته است.
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مهدی مریزاد| فارس

شوراي نگهبان قانون اساسي یکي از نهادهاي همزاد انقلاب است که در 
سال 58 متولد شد. برخي حتي قدمت آن را به سال ۱286هجري شمسي 
ارتباط می دهند که به عنوان یک�ی از قدیمی ترین نهادهای قانونی در 
ایران از زمان تصویب متمم در قانون اساسی ایران وجود داشته است.
پس از انقلاب اس�لامي اما این نهاد انقلابي بر اس�اس اص�ل 99 قانون 
نظارت بر انتخابات مجلس خبرگان رهبری، ریاست جمهوری، مجلس 
ش�ورای اس�لامی و مراجعه به آرای عمومی و همه پرس�ی را بر عهده 
دارد. نظارتي ک�ه همواره با مخالفت طيف تن�درو اصلاح طلبان مواجه 
و به چالش کش�يده ش�ده اس�ت.  مدعيان اصلاح طلب�ی معتقدند که 
این نظارت باید اس�تطلاعي باش�د و نباید از آن فراتر برود، اما اعضاي 
ش�وراي نگهبان به عنوان تنها مرجع تفس�ير قانون اساسي معتقدند 

بای�د نظارت ش�وراي نگهبان اس�تصوابي باش�د. نظارت اس�تصوابی 
اما یک مس�ئله عقلایی است که در بس�ياری از کش�ورها و نظام های 
سياس�ي دنيا به عنوان اصلي دموکراتيک پذیرفته ش�ده اس�ت. این 
مرج�ع قانوني عه�ده دار بررس�ی وضعيت و رون�د اج�رای انتخابات 
و اح�راز ش�رایط لازم داوطلب�ان اس�ت. ضمن آنک�ه کنت�رل اعمال 
مجریان انتخابات برای برطرف کردن اش�تباهات یا سوءاستفاده های 
احتمالی و همچنين پاس�خگویی به ش�کایات و اعتراضات از مجریان 
انتخاباتی، نيز نياز به نهادی مس�تقل از برگزارکنن�ده انتخابات دارد. 
آیت الله س�يد محمدرضا مدرس�ي ی�زدي از فقهاي ش�وراي نگهبان 
است که به مناس�بت چهلمين س�الروز تأس�يس این نهاد، به تشریح 
نظارت اس�تصوابی و نظر قانونگذار درباره این مبحث پرداخته اس�ت.


